
V sobotu dne 16. května 1987 z Pardubic do Harrachova jede 23 družstev a 156 závodníků.

S M I Ř I C E

poprvé uvítají závodníky od 13,30 do 14,00 hodiny, kteří projedou městem ve směru na státní 
silnici a absolvují prémii před národním výborem.

Srdečně zdravíme všechny účastníky závodu!

A ť  ž i j e  m í r !



Ve čtyřech schůzích rady bylo projednáno:

1. Ukončení činnosti výrobny krmných směsí ve staré šrotovně. V zájmu další výstavby města je 
nutno starý objekt urychleně zlikvidovat.

2. Převedení Loutkové scény pod Městské kulturní středisko. Loutková scéna přechází od 
Státního statku (Velkovýkrmen). V zájmu rozvoje činnosti divadla bude svolána společná 
schůzka za přítomnosti zástupce kulturní komise NV, vedoucí MěKS, zástupce NV 
a vedoucího loutkové scény.

3. Povodňová komise byla jmenována ve složení: ss. Koudelka Miloslav, Klimeš Václav, Vajnlich 
Stanislav, Martinů František, Rychtera Radislav, Šmejcký František.

4. Rada uložila předsedovi MěstNV poděkovat ss. Květoslavu Mengrovi a Karlu Kratěnovi za 
vzorný přístup k mimořádným událostem v době zimní kalamity.

5. Rada byla informována o řešení kalamitní situace v měsíci lednu ve věci zásobování, dopravy, 
uhlí, vody.

6. Činnost za uplynulé období (od voleb) jednotlivých komisí a občanských výborů.

7. Provedeny byly změny hlášení požárů:

Smiřice – s. Anna Fumferová
VČKL
AGRODAT

Holohlavy – CO sklady
Rodov – veřejná telefonní ústředna

8. Doplňující volby – obvod č. 14

- navržen kandidát TJ Dynamo – s. Miroslav Holeček
- předvolební veřejná schůze 19. 2. 1987
- volby 27. 2. 1987 – Lidická – kpt. Jaroše

Jana Heřmanová, tajemnice MěstNV



Občanský výbor č. 3 je jedním z pěti občanských výborů, které pracují ve Smiřicích, Holohlavech 
a Rodově.

Hranice obvodu našeho občanského výboru tvoří Mlýnský náhon, ulice Palackého, Mlýnská 
a řeka Labe, což vše zahrnuje 20 volebních obvodů s 890 voliči.

Volba občanského výboru byla provedena na veřejné schůzi občanů dne 16. 10. 1986.

Občanský výbor má celkem 9 členů. Někteří pracovali v této funkci již v minulém volebním 
období. Přestože s ohledem na krátkou dobu našeho působení nelze provádět ještě žádná 
hodnocení, lze konstatovat, že náš občanský výbor bude dobrým kolektivem, mající dosti sil ke 
splnění svého poslání. K tomu však bude nutná spolupráce a pochopení všech Vás –
spoluobčanů.

Naše činnost bude zaměřena na neustálé zlepšování životních podmínek a tím i životního 
prostředí města. Touto problematikou se zabývala i první veřejná schůze, konaná 9. března 1987 
společně s uliční organizací KSČ č. 2.

Ve spolupráci s MěNV budeme dbát na likvidaci nepovolených divokých skládek v obvodu a na 
pořádek na březích řeky Labe.

Rovněž budeme nápomocni Českému svazu žen ve Smiřicích při úpravě hřbitova. Dále se chceme 
zaměřit dle materiálových a finančních možností MěNV na dokončení zádlažby části chodníků, 
vjezdů, případně opravy silnic v místech, kde to situace vyžaduje.

Věříme, že společně s poslanci a všemi spoluobčany se nám naše záměry podaří splnit.

Jiří Heřman, předseda OV č. 3



Mezi organizace Národní fronty, které vyvíjejí v našem městě činnost, patří i Český zahrádkářský 
svaz. V současné době má tato organizace 187 členů. Každoročně připravuje pro své členy 
a příznivce několik hodnotných přednášek se zahrádkářskou tématikou, zajišťuje k výsadbě 
ovocné stromky, keře a sadbové brambory, organizuje zájezdy na zahrádkářské a zemědělské 
výstavy i za poznáním památných míst naší vlasti nebo na různé kulturní akce. Nemalou měrou 
přispívá i k plnění volebního programu našeho města, především při ochraně a tvorbě životního 
prostředí.

Řada konkrétních akcí je uskutečňována i v letošním roce. Organizace převzala do užívání dům 
č. 70 ve Smiřicích. Ten plánuje uzpůsobit pro potřeby občanů, pro zřízení moštovny ovoce, 
skladování majetku základní organizace a pro vydávání objednaných školkařských výpěstků 
a sadbových brambor. Zatím je domek využíván částečně. Všechny úpravy, jedná se především 
o elektroinstalaci a kanalizaci, mají být dokončeny v letošním roce tak, aby domek mohl plně 
sloužit svému účelu. Proto se členové zavázali odpracovat na úpravách spolkového domu 
400 brigádnických hodin. Dalších 500 hodin odpracují při úklidu veřejných prostranství v okolí 
svých domů a zahrádek a 400 hodin při výsadbě a údržbě stromů a keřů veřejné zeleně. Kromě 
toho odevzdají jednu tunu usušeného sena.

Vedle brigádnické činnosti bude uskutečněna i řada kulturních a vzdělávacích akcí. Například 
v červnu zájezd „Kmochův Kolín“, v srpnu dvoudenní zájezd „Západočeské lázně“, v září 
přednáška o pěstování jabloní a v listopadu výstavka ovoce a zeleniny.

Výbor ZO ČZS: Voltr Jan



Naše společnost žije v současné době ve velkém nebezpečí jaderné hrozby, bojuje proti zbrojení 
a válečné agresi. Tento zápas je i naším zápasem. I my, členky svazu žen, stejně jako všechny 
ženy celého světa, toužíme po mírovém životě pro své děti, pro rodiny, pro naši vlast a celé 
lidstvo. Máme ještě v paměti hrůzy II. světové války, a proto spontánně podporujeme mírovou 
politiku Sovětského svazu. V ní jsou obsaženy návrhy na odvrácení horečného zbrojení, přechod 
k postupnému odzbrojování na zásadách vzájemné bezpečnosti a posílení důvěry mezi státy 
a národy.

Náš přínos k boji za mír vidíme ve svém každodenním jednání na pracovišti, v místech bydliště 
i v rodině. Nic nemůže být přesvědčivějším důkazem o přednostech socialismu než šťastný 
a spokojený život všech lidí. 

Co může být pro ženu – matku krásnější, než hřejivý pocit, že i my stojíme po boku těch, kteří 
bojují za trvalý mír a šťastný život na naší planetě.

K tomuto cíli směřujeme veškeré naše snažení, naši práci pro společnost a vlast.

Přispíváme na Fond solidarity ženám a dětem rozvojových zemí. V minulém roce se naše 
organizace ČSŽ v Holohlavech umístila na 1. místě a obdržela od ÚV ČSŽ čestné uznání, čehož si 
velice vážíme. 

V péči o životní prostředí a při pomoci národnímu hospodářství jsme odpracovaly:
při úklidu veřejného prostranství 415 hod.
pro vlastní organizaci 220 hod.
při jednocení řepy          1 000 hod.

a dále jsme odevzdaly 4 443 kg druhotných surovin.

Naše činnost je ale zaměřena i na kulturní vyžití našich členek. Uspořádaly jsme „Babský bál“, 
oslavy MDŽ a tajný výlet. Aktivně se podílíme na májových oslavách, účastníme se oslav VŘSR 
a kladení věnců k Památníku osvobození.

Finančně přispíváme Mateřské škole v Holohlavech a Dohlížecímu výboru v Holohlavech při 
pořádání akcí pro děti – Mezinárodní den dětí, Mikulášská besídka.  

Mnohé nové podněty pro práci v organizaci získáváme také od soudružek ze Slovenska, které 
k nám pravidelně jezdí na návštěvu.

Nejsme ve své práci osamoceny, přispíváme svou činností k rozkvětu naší krásné vlasti a věříme, 
že budeme pracovat a vychovávat mladou generaci pro šťastný a spokojený život.

Milada Luňáčková, předsedkyně ZO ČSŽ Holohlavy



Tento článek byl upraven z důvodu dodržení přiměřenosti rozsahu zveřejňovaných osobních údajů 
podle zákona č. 101/2000 Sb., o ochraně osobních údajů, ve znění pozdějších předpisů – byla 
vymazána data narození a adresy dětí a přesná data sňatku a bydliště snoubenců.

V roce 1986 se narodilo ve Smiřicích, Holohlavech, Rodově a Trotině 42 dětí.

Děti narozené v r. 1986 s trvalým bydlištěm ve Smiřicích

Tröller Štefan
Zemánek Jaroslav
Jirásek Michal
Vlašicová Simona
Hottmar Ondřej   
Špetla Luděk
Kubešová Andrea
Košková Jana
Liška Pavel   
Kada Filip
Klimešová Žaneta
Tučková Gabriela
Sedláček Ondřej
Truksa Jiří
Korenčíková Kateřina
Moníková Lucie
Dvořáková Petra
Novák Miroslav
Rafael Jan
Erban Jiří   
Vávra Marek
Jakubec Michal
Šmidrkalová Jana   
Bydžovský Marek
Vacek Lukáš   
Marková Alice
Plachetka Patrik
Koubová Ivana
Müller Ivan
Jarolímek Adam
Plšková Petra



Děti narozené v r. 1986 s trvalým bydlištěm v Holohlavech

Kovářová Klára
Hanzlová Renata
Vebrová Lucie
Frei Jiří
Joštová Eva
Šrámek Ondřej
Říha Josef
Provazníková Veronika

Děti narozené v r. 1986 s trvalým bydlištěm v Rodově a Trotině

Wahle Tomáš
Wahlová Hana   
Slovák Petr   

SŇATKY 

V roce 1986 bylo na MěstNV ve Smiřicích uzavřeno celkem 51 sňatků. Z toho 16 sňatků bylo 
delegováno od jiných matričních obvodů.

17 snoubencům bylo povoleno uzavřít sňatek v jiném matričním obvodu.

Z našich řad v r. 1986 odešli

Hoder Richard Smiřice 516   8.   1. 1986
Vír Rudolf Smiřice 133 31.   1. 1986
Merklová Anna Holohlavy 31   7.   2. 1986
Zahálka Petr Smiřice 180   7.   2. 1986
Řehořová Alžběta Smiřice 122 17.   2. 1986
Slezáková Josefa Smiřice 95 20.   2. 1986
Kozová Anežka Smiřice 300 28.   2. 1986
Zajíc Bohumil Smiřice 36   7.   3. 1986
Dvořáková Anežka Smiřice 229 11.   3. 1986
Kalenský Arnošt Holohlavy 1 13.   3. 1986
Knajfl Zdeněk Smiřice 289 21.   3. 1986
Šedivá Adalbertina Smiřice 31 22.   3. 1986
Souček Václav Rodov 45 25.   3. 1986
Suchánková Josefa Rodov 34 30.   3. 1986
Dušek František Smiřice 575   2.   4. 1986
Bartoňová Marie Smiřice 399   6.   4. 1986
Jirásek Michal Smiřice 381   6.   4. 1986
Holdík Josef Smiřice 574 15.   4. 1986
Janoušková Anna Smiřice 68 18.   4. 1986
Knejpová Anna Holohlavy 126 18.   4. 1986
Dušek Václav Smiřice 311 20.   4. 1986
Řehák Josef Smiřice 558 30.   4. 1986
Horáková Božena Smiřice 143 20.   5. 1986
Dorotíková Bohuše Smiřice 566 10.   6. 1986



Chlupatá Antonie Holohlavy 143 12.   6. 1986
Karpíšková Vlasta Smiřice 129 14.   6. 1986
Provazník Bohumil Smiřice 17 20.   7. 1986
Kačerová Kristina Smiřice 282 27.   7. 1986
Moravec Ladislav Smiřice 445 19.   8. 1986
Hájková Zdenka Smiřice 563 23.   8. 1986
Skořepa František Rodov 78 23.   8. 1986
Svobodová Marie Smiřice 118   4.   9. 1986
Ryšavý Miloslav Holohlavy 131   8.   9. 1986
Bukač František Rodov 16 12.   9. 1986
Rakaš Gejza Smiřice 122 15.   9. 1986
Hažvová Anna Smiřice 104 28.   9. 1986
Vágnerová Zdenka Holohlavy 7   2. 10. 1986
Gosť Michal Smiřice 446   2. 10. 1986
Cittová Marie Rodov 5 10. 10. 1986
Trmalová Zdeňka Smiřice 242 10. 10. 1986
Roubal Bohuslav Rodov 72 18. 10. 1986
Rožnovský František Rodov 64 19. 10. 1986
Bohdanecká Věra Holohlavy 16 26. 10. 1986
Csóková Šarlota Holohlavy 80   6. 11. 1986
Vondrušková Emilie Smiřice 575   7. 11. 1986
Lhotský Václav Smiřice 375 14. 11. 1986
Andrýs Václav Holohlavy 28 21. 11. 1986
Kopecký Václav Holohlavy 109 14. 12. 1986
Plšek Jan Smiřice 303 19. 12. 1986

Děti narozené od 1. 1. 1987 – 31. 3. 1987 s trvalým bydlištěm ve Smiřicích, Holohlavech a Rodově

Bočková Kamila
Oláh Roman   
Dušek Ondřej   
Špryňarová Zuzana
Ryšavý Petr
Gočalová Eva
Veitová Andrea
Bednář Luboš
Macek Radovan
Štefanová Květoslava
Smetana Václav

Sňatky uzavřené v obřadní síni MěstNV ve Smiřicích leden–březen 1987

leden Jaromír Sladký
Pavlína Kubínová

Miroslav Velc
Šárka Hladíková

Vladimír Michalčík
Jana Pavlasová



únor Petr Vodrážka
Božena Vojtasová

březen Květoslav Bělecký
Drahomíra Nováková

Jaromír Svíba
Zdeňka Boudová

František Hnik
Zuzana Prostředníková

Petr Semerák
Lenka Mirošová

Pavel Kubík
Ivana Pechová

K významným občanským obřadům Sboru pro občanské záležitosti patří zlaté svatby. V případě, 
že bude mít Vaše rodina zájem oslavit toto výročí v obřadní síni MěstNV, uvědomte o tom 
pracovníky MěstNV.

Od 1. 1. – 31. 3. 1987 z našich řad odešli:

Černý Miloslav Holohlavy 106   2. 1. 1987
Pokorná Marie Smiřice 440 10. 1. 1987
Knap Josef Smiřice 35 21. 1. 1987
Havel Stanislav Smiřice 101   9 .2. 1987
Volter Oldřich Smiřice 154 12. 2. 1987
Radoň Karel Smiřice 233 24. 2. 1987
Tlustý Oldřich Smiřice 532 24. 2. 1987
Hrochová Jarmila Smiřice 566 27. 2. 1987
Kozina Jan Smiřice 41   8. 3. 1987
Šmiková Marie Smiřice 109 16. 3. 1987

U p o z o r n ě n í

Pohřebné za zemřelé občany s trvalým pobytem ve Smiřicích, Holohlavech, Rodově a Trotině 
vyplácí MěstNV ve Smiřicích na základě vyplněné a potvrzené žádanky o pohřebné.

V d o v s k ý  d ů c h o d

- vdovy po důchodcích se dostaví k sepsání žádosti o vdovský důchod nejdéle do 10 dnů na 
ONV – odb. sociálních věcí a zdravotnictví v Hradci Králové (2. poschodí, dveře č. 183). 
Budete potřebovat tyto doklady: svůj občanský průkaz, oddací list, parte nebo potvrzení 
o úmrtí manžela, potvrzení z pošty o pobírání důchodu Vás a Vašeho manžela.

- vdovy po pracujícím se dostaví k sepsání žádosti o vdovský důchod nejdéle do 10 dnů 
k zaměstnavateli manžela, kde bude žádost o důchod sepsána.



Budete potřebovat tyto doklady: svůj občanský průkaz, oddací list, parte nebo potvrzení o úmrtí, 
veškeré doklady o zaměstnání manžela, které máte k dispozici (výuční list, vysvědčení o studiu, 
pracovní knížky, potvrzení o zaměstnání apod.).

V případě, že budete žádat také sirotčí důchod pro děti, doložte jejich rodné listy a u dětí, které 
již ukončily povinnou školní docházku, také potvrzení o studiu nebo učebním poměru.

Klimešová Stanislava, matrikářka

V poslední době se v hromadných sdělovacích prostředcích stále více hovoří o alkoholismu, 
kouření a jiných toxikomaniích a o boji proti nim. Otázkou se zabývalo i zasedání předsednictva 
ÚV KSČ. Vzešel z něho požadavek novelizace zákona o boji proti alkoholismu. Řeknete si možná: 
„Proč? Vždyť máme přece zákon 120 a kdyby byl řádně dodržován, není potřeba žádný nový?“ 
A budete mít pravdu. Ale v tom je právě ten háček. Dosavadní zákon totiž dostatečně nenutí 
osoby a organizace, které by se jím měly řídit, aby ho dodržovaly. Jakýpak je to trest pro 
vedoucího restaurace, když jednou za čas dostane poutu za nalévání alkoholu nezletilým, když se 
mu to v krátké době vrátí na zvýšené tržbě právě u těchto mladistvých. Namítnete: „Ale vždyť 
jedna sklenička přece ještě nikoho nezabila. A když nám ještě nebylo 18, také jsme si to jedno 
pivo někdy dali a nestali se z nás proto ještě alkoholici!“

To je pravda. Ale nikomu přece nejde o zavádění prohibice a absolutní abstinence. Konzumace 
alkoholu v mírných dávkách se ve většině zemí stala společenským bontonem a nic proti ní. Jde 
úplně o něco jiného. Jde o nadměrné požívání alkoholu a jiných toxických látek a ochranu 
mládeže před nimi. Jde nejenom o zdraví, ale i o prevenci trestné činnosti páchané pod vlivem 
alkoholu. Kriminalita mládeže je celosvětovým problémem. 

To souvisí s růstem složitosti života v hospodářsky vyspělých zemích, s desintegrací rodiny 
a oslabením jejího výchovného vlivu, s včasnou ekonomickou samostatností mladých lidí a se 
zpochybňováním životních hodnot u části mládeže. To, že se nejedná u naší mládeže o jev 
typický, nás neopravňuje k tomu, abychom se tím nezabývali. Vždyť v Hradci Králové se 
50 % manželství do 5 let rozvádí a do 15 let dalších 10 %. Tedy 60 % rodin není primárních. 
V těchto rodinách dochází k ochuzování citových vztahů. Z toho vyplývá pro společnost úkol 
vytvářet takové podmínky pro rodinu, aby mohla správně plnit svoji funkci.

Při výzkumu mezi hradeckou mládeží bylo zjištěno, že děti začínají pít – byť sporadicky – mezi 
10–12 lety. Kdo jim ten alkohol dává? No my, rodiče a prarodiče. „Už jsi velký, tak tady máš taky 



trochu.“ Samozřejmě, že mu ta trocha neublíží. Ale jde o vytváření postoje vůči alkoholu, nebo 
třeba té cigaretě. Dítě si zafixuje: pít, kouřit znamená být dospělý.

Jaký div, že nezletilí učni pijí průměrně denně 2–3 piva, ale také až 10. Na nealkoholickém plese 
strojní průmyslovky v loňském roce bylo o půlnoci 80 % podnapilých. V základní škole 
85 % neúspěšných žáků – to jsou ti, co mají čtyřky – řeší své problémy tak, že pijí 2–3krát týdně. 
Když uvážíme, že máme 20 % podprůměrných žáků, vyjde nám číslo ne zrovna zanedbatelné. 
Dítě potřebuje kladné ohodnocení – pocit úspěchu. Když nemá schopnosti dosáhnout ho ve 
škole, neměli bychom ho doma ponižovat. Odhadnout správně jeho možnosti. Vždyť jen ve 
Východočeském kraji se ročně dostane před soud 700 dětí do 15 let pro trestnou činnost pod 
vlivem alkoholu.

Jak je alkohol nebezpečný za volantem, víme z denního tisku. V minulém roce byly zadrženy 
174 řidičské průkazy pro alkohol. Ne každý ví, že řidičský průkaz lze odebrat i administrativní 
cestou na upozornění národního výboru, že řidič často pije, aniž způsobil dopravní nehodu. Od 
1. 1. 1987 musí žadatel o řidičský průkaz předložit potvrzení, že není v evidenci pro chronický 
alkoholismus či jinou toxikomanii. 

Mladiství nezůstávají bohužel jen u alkoholu. Víte, že se pomalu, ale jistě začíná rozmáhat 
používání omamných látek. Ať už jde o čichání různých těkavých látek, mezi mladými 
nejrozšířenější, ale pro nemožnost dávkování také nejnebezpečnější, přes zneužívání léků, až po 
marihuanu. Ano. Jak jste se mohli přesvědčit na velmi zajímavé výstavě v Hradci Králové
v KD ROH, i v našich klimatických podmínkách si dokázali východočeští toxikomani vypěstovat 
marihuanu. Konopí vyroste v našich podmínkách do výšky 3,70 m. 

Nealkoholová toxikomanie není u nás nic nového. Před druhou světovou válkou bylo v Praze 
evidováno 628 překupníků a 1 000 toxikomanů. Jak vypadá situace dnes:

V roce 1986 bylo v ČSSR evidováno 5 581 toxikomanů. Ve Východočeském kraji to byl 
341 toxikoman, z toho do 15 let pět, do 20 let třicet, 21–25 let osmdesát čtyři, do 30 let padesát 
osm, nad 30 let šedesát osm toxikomanů. To jsou ale jenom ti, kteří byli nějakým způsobem 
bezpečností podchyceni. Odhaduje se velice střízlivě,že skutečné počty jsou přinejmenším 10krát 
vyšší. Naštěstí Východočeský kraj je v tomto směru zatím „zaostalý“ a Severomoravský nebo 
Severočeský kraj se může „pochlubit“ několikanásobně vyššími čísly. Přesto je zarážející, že 
v roce 1986 nebylo 685 branců odvedeno z důvodu toxikomanie. Co je to za hrůzu – závislost na 
drogách – se můžeme dočíst v Johnově knize Memento nebo ještě názorněji vidět v novém filmu 
Pavučina.

A jak jsme se k tomuto problému postavili ve Smiřicích? Městský národní výbor zřídil 
protialkoholní sbor, jak mu to ukládá § 5 zákona 120. Jeho předsedou by měl být člen rady. PAS 
má totiž koordinovat protialkoholní činnost jednotlivých komisí – ať je to školská a kulturní, 
komise pro mládež, pořádková atd. V jejich plánech práce by mělo být toto zakotveno. Zatím je 
praxe taková, že jejich protialkoholní činnost většinou suploval PAS – pořádal putovní výstavy 
s protikuřáckou a protialkoholní tématikou v místních závodech a školách, psal články pro místní 
rozhlas, Zpravodaj i Nové Hradecko, zajišťoval diapozitivy s touto tematikou pro promítání před 
filmem v kině, sledoval situaci ve školách a spolupracoval s místními závody. Zde je například 
velké pole působnosti v ochraně nekuřáků před pasivním kuřáctvím, které, jak víme, je 
škodlivější než samo kouření. Tady bychom si mohli vzít příklad z jiných zemí. Ve Spojených 
státech se postupně vydává zákaz kouření ve veřejných prostorách a některé podniky dokonce 
nepřijímají kuřáky. V Dánsku zase studenti kuřáci ztrácejí nárok na stipendium.

Nikotin je silný jed, který se používá ve formě postřiků proti rostlinným škůdcům a kožním 
parazitům zvířat. Na nervový systém působí v počáteční fázi dráždivě, později tlumivě. Proto si 



kuřáci zapalují stále další a další cigaretu, když dráždivý účinek pomine. Proč nedochází k prudké 
otravě již po několika cigaretách? To je dáno únikem asi 80 % nikotinu do vzduchu a návykem 
kuřáků na chronický přívod nikotinu. Jejich krevní oběh si však na nikotin nezvyká. Vztah mezi 
kouřením a chorobami cévního systému je natolik těsný, že snížení počtu vykouřených cigaret 
jen na několik denně je prakticky neúčinné. Dokonce cévy dětí matek – kuřaček nejsou normální 
a tyto děti vstupují do života se zvýšeným rizikem pozdějších cévních komplikací.

Za 20 let vykouří průměrný kuřák 150 000 cigaret, obsahujících 3 kg nikotinu! 15 % krevního 
barviva kuřáků je blokováno kysličníkem uhelnatým z cigaret a nemůže proto přenášet kyslík ke 
tkáním celého těla. To vše jsou pádné důvody k tomu, abychom řekli své NE ke kouření i u nás.

V Sovětském svazu bylo zahájeno mohutné tažení proti alkoholismu. V tom všem jsou velké 
rezervy pracovní i ekonomické – chrání se zdraví pracovní síly a šetří se prostředky, vynakládané 
na léčbu nemocí vzniklých následkem kouření a pití alkoholu. Není pravda, že prodej cigaret 
a alkoholu je pro stát ekonomicky výhodný. Náklady na léčbu několikanásobně tyto zisky 
převyšují. Ostatně v celém vyspělém světě přestává být kouření módou a kuřáci lavinovitě 
přestávají kouřit. Jen mít tu vůli, že? V tom ale může pomoci protikuřácká a protialkoholní 
poradna, se kterou také spolupracujeme. 

Na záchytné stanici bylo v minulém roce evidováno celkem 621 osob, z toho 21 
žen a 58 mladistvých. Z našeho města jich bylo 13, z toho 1 žena. Pětkrát byly pokoje 
zdemolovány tak, že musel být přerušen provoz – z toho vidíme obtížnost služby v tomto 
zařízení.

Na závěr mi dovolte vyslovit přesvědčení, že si všichni uvědomíme společenský dosah tohoto 
problému a přestaneme k němu být lhostejní.

MUDr. Jiří Ševčík, předseda PAS

Všichni občané města Smiřic vědí, že na místě bývalého lihovaru byl ve Smiřicích postaven nový 
potravinářský závod. Ne všichni však vědí, co a v jakých podmínkách se v závodě vyrábí.

Závod 03 Východočeských konzerváren a lihovarů Smiřice je jediný svého druhu v ČSSR. Kromě 
tradiční výroby octa zde byla zavedena výroba práškového pektinu – nenahraditelné suroviny 
pro některé potravinářské výrobky. Ve stadiu zkoušek je využití pektinu i pro lékařské účely.



Hospodářské úkoly roku 1986 závod splnil ve všech ukazatelích. Výroba octa – zásluhou úrody 
okurek – byla překročena na 132 %, výroba práškového pektinu splněna na 102 %, výroba zboží 
na 103 %.

Pro rok 1987 byly závodu uloženy náročné úkoly. V plánu na rok 1987 je výroba zvýšena více jak 
o 30 %. Bude zahájena výroba nového výrobku – pektogelu – přípravku pro želírování ovocných 
pomazánek v malospotřebitelském balení.

V současné době je v závodě zaměstnáno 180 pracovníků. Většina z nich pracuje v náročném 
nepřetržitém provozu. Závod se snaží vytvářet pro jejich práci co nejlepší pracovní prostředí 
a podmínky, které zaručuje moderní technologické zařízení. Je zajištěno stravování pro pracující 
v příjemném prostředí nové jídelny, dobře slouží i kantýna. 

Nákladem několika desítek miliónů Kčs byla v loňském roce dostavěna nová čistírna odpadních 
vod. V současné době je ve zkušebním provozu a lze říci, že závod Smiřice – jako jeden z mála 
závodů ve Východočeském kraji – nebude znečišťovat naše povrchové vody.

V posledním období se vyskytlo několik stížností místních občanů na spad popílku v katastru 
města. Umístění kotelny ve středu města není z tohoto pohledu nikdy výhodné. Tato nepříznivá 
situace bude v této pětiletce ukončena výstavbou společné kotelny v Černožicích. Nákladem 
několika set miliónů korun bude řešena dodávka tepla i energetické páry pro některé závody 
Smiřic a Černožic.

Lze říci, že VčKL Smiřice se nejen snaží naplnit celospolečenské poslání závodu – vlastní výrobou 
práškového pektinu řešit otázku úspory deviz – ale i o to, aby nový závod byl ozdobou našeho 
města.

Ing. Ptáčník Pavel, hlavní technolog

Spotřebitelská rada je aktivem komise MěNV pro obchod, místní hospodářství a cestovní ruch.

Od nového volebního období pracuje v tomto složení: Remešová Jana, Šimonová Hana, Kuchtová 
Eva, Pýchová Marie, Binarová Božena, Špryňarová Věra, Procházková Ladislava, Šedivá Hana, 
Voltrová Věra a Čapek Miroslav.

Práce je zaměřena na kontrolní činnost v obchodech, v provozovnách RaJ a v závodech veřejného 
stravování. Zaměřuje se na dodržování pracovní doby, rozvozního plánu zboží, dodržování 
zákona 120/62 Sb., hygienu v prodejnách i ve skladech, zda není alkohol podáván řidičům, 
osobám podnapilým a mladistvým, zásobování základních druhů potravin i specialit. Všechny 
tyto kontroly jsou zapisovány do inspekčních knih, zápisy jsou posílány příslušným nadřízeným 
orgánům a ONV  – odboru obchodu, místního hospodářství a cestovního ruchu.



Ve spolupráci s MěNV se zjištěné nedostatky řeší buď s nadřízeným orgánem nebo přímo s ONV 
v Hradci Králové.

Dále kontroluje umístění a zápisy v Knihách přání a stížností. Kniha má být umístěna na 
viditelném místě, aby ji mohl kdykoliv spotřebitel použít. Komise pořizuje kontrolní nákupy, zda 
odpovídají váze a vyčísleným peněžním hodnotám. Kontroluje, zda se na prodejnách nevyskytuje 
zboží s prošlou záruční dobou, pomáhá při přeceňování zboží na prodejnách.

Spotřebitelská rada je zapojena do soutěže spotřebitelských rad v rámci ONV v Hradci Králové, 
ve které se po řadu let umísťuje na předním místě v okrese. 

Remešová Jana, předsedkyně SR

Dohlížecí výbor Jednoty v Holohlavech ve své kontrolní činnosti pečuje o prodejnu Samoobsluhy 
233 a Pohostinství 717.

Pravidelně 2x měsíčně v těchto provozovnách provádí kontrolní činnost a snaží se postupným 
odstraňováním nedostatků zlepšovat služby zákazníkům.

Tato kontrolní činnost je řízena Spotřebním družstvem Jednota Nový Bydžov a samotnou Českou 
obchodní inspekcí (ČOI),  která tuto činnost metodicky řídí.

Hlavní kontrolní činnost je zaměřena na zajištění základních druhů potravin po 16,00 hod., na 
označení druhů zboží cenovkami, na kontrolní nákupy, hygienu apod. V pohostinství pak na 
dodržování zákona č. 120/1962 o prodeji alkoholických nápojů, hygienu sociálních zařízení, 
čistotu pivního skla apod.

Je řada problémů v zásobování, které se daří ne vždy úspěšně odstraňovat. Přetrvávají 
připomínky občanů ke kvalitě chleba, k sortimentu a kvalitě uzeniny, opožděné dodávky 
zásobovatelů a řada dalších, což vše má vliv i na plnění maloobchodního obratu, který v obou 
provozovnách, i když jen o malý schodek, nebyl v roce 1986 splněn.

Pro svých 252 členů dohlížecí výbor připravuje i kulturně politickou činnost. V loňském roce 
zorganizoval spolu se svazem zahrádkářů zájezd na výstavu „Země živitelka“. 

Ze svých finančních prostředků pomáhá dohlížecí výbor zajistit drobnou údržbu, malování 
pohostinství, příspěvek členům na zájezdy apod. Dobře spolupracuje s ČSŽ, přispívá na oslavy 
MDŽ, dětský den a společně organizuje mikulášskou nadílku pro ty nejmenší.



V březnu letošního roku bude dohlížecí výbor Jednoty v Holohlavech hodnotit svoje pětileté 
funkční období. Bylo to období dlouhé, plné drobné mravenčí práce, ale pro své členy 
a spotřebitele jistě prospěšné. 

Před novým výborem, kromě této kontrolní činnosti, bude stát stěžejní úkol – úkol po dlouhá 
léta diskutovaný a neřešený. Bude zahájena rekonstrukce pohostinství, která bude provedena 
v akci „Z“ za 1,7 mil. Kčs. Bude to úkol všech občanů Holohlav a dohlížecí výbor věří, že se to 
společným úsilím všech společenských organizací v Holohlavech včas a v termínu podaří.

Lindr Václav, předseda DV

Na základní škole ve Smiřicích pracuje při odbočce SČSP již deset let dvanáctičlenný kolektiv BSP 
ČSP. S jeho činností se už čtenáři na stránkách Zpravodaje seznámili.

V loňském jubilejním roce se nám podařilo navázat užší styky s Domem sovětské vědy a kultury 
v Praze, s jeho metodickým kabinetem a knihovnami. Zajistili jsme dvě besedy pro žáky 
8. ročníku. A tak jsme se 6. ledna vydali dvěma autobusy do Prahy na komplexní exkurzi. Počasí 
nám nepřálo, celou cestu padal hustě mokrý sníh. Děti však měly výbornou náladu, zvláště když 
chumelenice nad Prahou ustala.

Naše první kroky vedly kolem Domu umělců, Kaprovou ulicí na Staroměstské náměstí. Prohlédli 
jsme si orloj, místo popravy českých pánů, Husův pomník, Týnský chrám i dějiště „Výletu pana 
Broučka do 15. století“ – dům, který pod lešením již viditelně nabývá důstojné podoby.

Odtud jsme pokračovali k Prašné bráně, na Ovocný trh, kolem historické budovy Karolina 
a Tylova divadla do Rytířské ulice, k prvnímu cíli naší cesty.

V Domě sovětské vědy a kultury jsme již byli očekáváni a mile uvítáni. Usadili jsme se v útulném 
kinosále, sovětská lektorka vysvětlila dětem obtížnější výrazy nutné k pochopení tématiky. 
Vyslechli jsme úvodní text o vzniku a historii Treťjakovské galerie, shlédli film se zaměřením na 
díla nejvýznamnějších umělců ruského a sovětského výtvarného umění umístěná v této 
obrazárně.

Druhá skupina žáků absolvovala besedu na téma „Nad mapou SSSR“.

Po „návštěvě Moskvy“ a bohatém kulturním zážitku nám všem notně vytrávilo, a proto jsme se 
na Václavském náměstí a v jeho blízkém okolí občerstvili, nakoupili pohlednice a suvenýry. 

Potom jsme se vydali Národní třídou kolem Jungmanova pomníku – jednoho z nejlépe 
umístěných v našem hlavním městě – k budově Národního divadla a jeho Nové scény, přešli na 
Smetanovo nábřeží proti budově AVU ke Smetanovu muzeu. Zde jsme se zdrželi o něco déle, 



abychom si dobře prohlédli panorama Hradčan, Strahova, Petřína, Malé Strany a určili všechny 
významné budovy a místa.

Počasí nám však přestalo přát, a tak jsme se na Brokofova a Braunova sousoší na Karlově mostě 
dívali opět přes závoj sněhových vloček. Spravily to vytažené kapuce a deštníky. Mokří, ale 
s dobrou náladou, jsme pokračovali dále Křižovnickou ulicí, kolem Vysoké školy 
uměleckoprůmyslové, Domu umělců a Mánesova pomníku na Dvořákovo nábřeží. 

Odtud nás dovezl autobus k poslednímu cíli naší exkurze – do Národního – technického muzea. 
Naše mokré oblečení zde vzbudilo velké sympatie. Bez problémů jsme mohli ihned „sfárat“ do 
uhelného dolu, kde kromě názorné představy práce, mechanizace a zařízení, jsme také ideálně 
oschli.

Pak jsme si prohlédli expozice ve všech podlažích a na závěr výstavy měření času, vývoje hodin 
a loutek z celého světa. 

Chlapci a děvčata, všichni bez rozdílu, byli nadšeni a plni dojmů nastupovali zpáteční cestu.

Miroslava Dostálová, učitelka ZŠ Smiřice

Městské kulturní středisko a jeho rada v rámci plnění „Opatření MěNV k realizaci zásad 
společenského ovlivňování volného času u mládeže“ přichází s návrhem na vzkříšení divadelní 
tradice našeho města. Dnes již jen starší generace pamatuje úspěchy divadelního spolku 
„Jirásek“, a řekneme-li v současné době spojení „Smiřice a divadlo“ – vybaví se převážně 
Loutková scéna.

Do založení nového dramatického kroužku vkládá Městské kulturní středisko naději, že tradice 
divadla bude obnovena. Jak a v jakém časovém úseku – to záleží na nás všech, kteří nechceme 
zůstat jen pouhými konzumenty kultury.

Začátky budou jistě nelehké, a bylo by nerozumné klást si již dnes vysoké cíle nebo dokonce 
termíny. První krok byl však již učiněn: v září letošního roku bude pod patronací Městského 
kulturního střediska a jeho rady a kulturní a školské komise založen dramatický soubor. V této 
zájmové organizaci uvítáme všechny zájemce – ať to budou děti mladšího i staršího školního 
věku nebo dospělí všech věkových generací. Složení souboru pak samo určí program činnosti.

Obracíme se proto na naši kulturní veřejnost s výzvou: Staňte se zakládajícími členy 
dramatického souboru!



Zájemci se mohou přihlásit na MěKS ve Smiřicích u s. Trávníkové (tel. 94 641). Školní mládež se 
bude moci přihlásit po vyhlášení ve školním rozhlasu na začátku září.

Seidlová Milena, předsedkyně rady MěKS

ZPRAVODAJ – vydává MěstNV ve Smiřicích. Povoleno rozhodnutím ONV ze dne 22. 1. 1987 –
e. č. 10/87.

Řídí a odpovídá redakční rada. Odpovědný redaktor: Liška Josef

Členové: Heřmanová Jana, Špryňar Milan, Bergman Luboš, Kopáč Vladimír, Lukášek Bohumil, 
Špryňarová Věra, Štréglová Hana, Trávníková Ludmila, Voltr Jan

Tiskne: tiskárna KD ROH Hradec Králové nákladem 220 kusů.

Cena jednoho výtisku je 2,50 Kčs.

Toto číslo vyšlo v květnu 1987.




